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L’Executiu encara no ha deta-
llat com es gestionarà el mer-
cat de lloguer un cop s’aixequin 
les pròrrogues forçoses, previs-
tes per a l’any 2027 o fins i tot 
abans. El cap de Govern, Xavi-
er Espot, ha manifestat que cal-
dran “mesures compensatòri-
es suficients” per garantir una 
transició adequada, tot i que, 
per ara, no se n’han concretat ni 
els continguts ni la forma d’im-
plementació. Entre les possibi-
litats esmentades hi ha la regu-
lació del preu dels lloguers o bé 
l’ampliació del parc públic d’ha-
bitatge, que, segons ha recone-
gut, encara no és “consistent”. 
En aquest sentit, Espot ha asse-
nyalat que una desintervenció 
total del mercat no es considera 
una opció viable, ja que, textual-
ment, “seria un suïcidi”.

Durant una entrevista eme-
sa per Ràdio i Televisió d’Andor-
ra des de l’hotel Rosaleda, ac-
tual seu del Ministeri de Cultu-
ra, el cap de Govern ha reiterat 
que l’habitatge continua sent 
“la principal prioritat” del seu 
executiu. Ha recordat el paper 
central de la Llei Òmnibus com 
a eina reguladora, alhora que ha 
obert la porta a complementar-
la amb altres accions, com ara 
una reformulació del programa 
d’avals per a la compra d’habi-
tatges. Aquest programa ja ha-
via estat posat en marxa anteri-
orment, però ara es treballa en 

Espot evita concretar quines mesures s’aplicaran i quan s’implantaran en els contractes de lloguer
RTVA

El cap de Govern, Xavier Espot, durant l’entrevista d’aquest dimecres. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

una visió especulativa del mer-
cat— com dels llogaters, a qui ha 
recordat la importància de res-
pectar el dret de propietat.

En relació amb la inversió es-
trangera, el cap de Govern ha de-
fensat les modificacions inclo-
ses a la Llei Òmnibus, com ara la 
limitació d’inversions a projec-
tes de lloguer assequible i l’apli-
cació d’una nova taxa. Aquesta 
darrera ha generat, segons les 
dades facilitades, una recapta-
ció d’uns cinc milions d’euros en 
el que portem d’any. .

«Mesures compensatòries» en 
l’aixecament de la pròrroga forçosa

LLOGUER ASSEQUIBLE

Balanç de l’actual legislatura
Tema del dia

una versió més atractiva amb les 
entitats bancàries.

Pel que fa al parc públic, Espot 
ha explicat que la demanda en 
edificis com el del carrer Pellicer 
de Canillo ha estat més baixa del 
previst perquè el projecte s’ha 
desenvolupat de forma gradual. 

També ha indicat que s’han anat 
flexibilitzant els requisits d’ac-
cés, i que, amb el temps, es podri-
en ampliar encara més les condi-
cions per acollir-se-hi. A més, ha 
fet una crida a la corresponsabi-
litat, tant per part dels propie-
taris —demanant-los que evitin 

XAVIER ESPOT
CAP DE GOVERN

«Una desintervenció total del mercat no es considera 
una opció viable, ja que seria un suïcidi [...] Caldran 
mesures compensatòries per garantir la transició»

WWW.
llegeix la notícia 
completa clicant aquí

https://elperiodic.ad/politica/les-mesures-compensatories-promeses-pel-govern-continuen-sense-calendari-definicio-ni-pressupost-concret/
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Al cor dels Pirineus, An-
dorra s’erigeix com un 
país de bellesa incompa-
rable i prosperitat eco-
nòmica; una postal per-
fecta entre valls i munta-
nyes. Però si grates sota 
la neu verge i les façanes 
de luxe, no tot és tan bo-
nic. Patir no cotitza, i re-
bre ajuda sovint es veu 
com un luxe.

Darrere d’aquest esce-
nari idíl·lic s’amaga una 
realitat preocupant: 
l’atenció a la salut men-
tal continua sent una as-
signatura pendent. Les 
mancances afecten pro-

L’art de governar no pot 
reduir-se a aparèixer so-
vint i parlar molt. La po-
lítica és, o hauria de ser, 
exercici de concreció, 
de planificació i de com-
promís amb la realitat. 
I el que cada cop és més 
evident és que l’Execu-

Retòrica governamental, 
absència de rumb

La finestra

Oberta

EDITORIAL

EZOE 

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

tiu ha convertit el dis-
curs públic en un meca-
nisme de supervivència 
comunicativa més que 
no pas en una eina de di-
recció de país. S’anunci-
en reformes, s’apunten 
horitzons, s’afirmen 
prioritats. Però quan ar-

tadania, especialment 
en moments difícils, 
és un govern que parla 
molt i actua poc. La con-
fiança no es demana: es 
construeix. I avui, to-
tes aquestes qüestions 
encara continuen pen-
dents de solucionar-se.

ALBEROLA

ria per a qui pateix una 
malaltia mental greu. 
Però la realitat que s’hi 
viu és més crua del que 
es vol admetre. Es desti-
nen més recursos a con-
tenir i estabilitzar que a 
acompanyar o rehabili-
tar. Es prioritza fer desa-
parèixer el que incòmo-
da, silenciant els símpto-
mes... i amb ells, també 
les persones. Un diag-

fundament tant les per-
sones diagnosticades 
com les seves famílies, 
deixant-les desempara-
des en un sistema que so-
vint prioritza les aparen-
ces per damunt del be-
nestar emocional.

Les ombres de la quarta 
planta
Tothom ha sentit par-
lar de la quarta plan-
ta de l’hospital d’An-
dorra, parada obligatò-

tió en si mateixa, i això 
és preocupant. Un país 
no avança amb esceni-
ficacions ni amb anun-
cis que caduquen al cap 
de pocs dies. Calen deci-
sions valentes, transpa-
rents i honestes. I el que 
menys necessita la ciu-

L’abandonament 
de la salut 
mental a 
Andorra: una 
crisi silenciada

riba l’hora de concretar, 
tot es dilueix en fórmu-
les vagues, promeses a 
mitges i una apel·lació 
constant a un futur que 
mai no arriba. L’excés 
de paraula i la manca 
de claredat han esdevin-
gut una forma de ges-

Passa a la pàgina següent
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Ve de la pàgina anterior

nòstic tan fred que, des 
de fora, sembla un pro-
tocol administratiu.

I si empitjores, el siste-
ma públic sovint et deri-
va fora del país. Aquesta 
decisió, per molt huma-
na que sigui la mirada 
del professional, no la 
prenen ells, sinó el sis-
tema. És just trencar el 
vincle entre pacient i en-
torn per manca de recur-
sos?

Com a ciutadana, en-
tenc les limitacions d’un 
país petit… però no puc 
acceptar aquest desvin-
culament estructural. 
És una ruptura emocio-
nal que només empitjo-
ra la situació.

Un sistema fet per a qui 
no el necessita
La salut mental hauria 
de ser un pilar del benes-
tar social. Segons l’OMS, 
els trastorns mentals 
són la malaltia més fre-
qüent a Europa, per so-
bre del càncer i les pato-
logies cardiovasculars. 
Tot i això, la inversió és 
insuficient, i Andorra 
no n’és una excepció.

Ens cal preguntar-nos: 
està preparat l’Hospi-
tal d’Andorra per oferir 
atenció terapèutica i no 
només sanitària? Com 

Segons l’OMS, els trastorns mentals 
són la malaltia més freqüent a 
Europa, per sobre inclús del càncer

de col·lapsats estan emo-
cionalment els nostres 
professionals? I si el sis-
tema tampoc cuida qui 
cuida, com podem espe-
rar que funcioni?

Potser cal plantejar-se 
la creació d’un centre es-
pecialitzat que ofereixi 
una sortida digna i local 
als pacients de la quar-
ta planta. T’imagines ha-
ver d’anar a Barcelona 
cada cop que vols veure 
la teva germana, el teu 
pare o la teva filla ingres-
sats lluny de casa?

El preu de la indiferència
La manca d’especialis-
tes i tractaments ade-
quats obliga molts paci-
ents a marxar. Mentres-
tant, la sanitat privada 
només és una opció per 
a qui s’ho pot permetre. 
I mentre les institucions 
públiques miren cap a 

una altra banda, associ-
acions com FAAD, AASM 
o FPTA fan el que poden 
amb pocs recursos. Però 
els casos greus no poden 
recaure exclusivament 
en la societat civil. Han 
de ser prioritat del siste-
ma públic i atesos, sem-
pre que es pugui, a casa 

nostra.

Salut mental: un dret, no 
un privilegi
Davant les xifres alar-
mants de l’OMS sobre 
l’augment de trastorns 
mentals, Andorra ha de 
despertar. Cal una inver-
sió real en educació emo-
cional, més recursos pú-
blics, i una sanitat que 
garanteixi l’accés just i 
equitatiu als serveis psi-
cològics i psiquiàtrics.

Com a persona jove, 
penso sovint si jo tam-
bé els necessitaré algun 
dia… i ara mateix, el sis-
tema no em dona confi-
ança. El que necessitem 
no és només prevenció, 
sinó també rehabilitació 
psicosocial, coordinació 
entre professionals i su-
port a les famílies. No 
podem permetre que 
l’atenció a la salut men-
tal depengui de la sort, 
del compte corrent o del 
país on et poden enviar.

Només amb un com-
promís ferm i una estra-
tègia realment coordi-
nada podrem garantir 
que les persones siguin 
tractades amb la digni-
tat i el respecte que me-
reixen. I sobretot: aquí. 
A Andorra. .

Membre de la Taula 
Permanent del Fòrum de la 
Joventut d’Andorra

FREEPIK

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/


Dimarts passat, en el marc de la 
134a sessió del Comitè de minis-
tres del Consell d’Europa, la mi-
nistra d’Afers Exteriors, Imma 
Tor, va signar el Conveni del Con-
sell d’Europa per a la protecció de 
la professió d’advocat. Tot plegat, 
una fita que des del Col·legi d’Ad-
vocats d’Andorra (CADA) han cele-
brat, tot i reconèixer que a efectes 
pràctics «no és tant per a nosaltres 
perquè dins el nostre marc legal i 
estatuari ja es contemplen moltes 
de les disposicions que contem-
pla el conveni», segons ha comen-
tat el vicedegà Miquel Bellera. 

El Col·legi d’Advocats defensa reformes estructurals i alerta del retrocés democràtic a Europa 
EL PERIÒDIC/P.F.Q

La degana i el vicedegà del CADA, Sònia Baixench i Miquel Bellera, abans de la roda de premsa.

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA

REFORMA DEL CODI PENAL

Els advocats proposen limitar a vuit 
mesos la presó provisional ordinària

nen reduir els terminis de la presó 
provisional perquè no es puguin 
fer «tantes pròrrogues»: que l’or-
dinària sigui d’un màxim de vuit 
mesos i l’extraordinària fins als 
12. En el segon cas, és envers la Llei 
qualificada de la Justícia, amb la 
voluntat que reguli el dret de bai-
xa dels advocats, el dret a la des-
connexió digital i els horaris hà-
bils per presentar escrits, «que ja 
no s’adiuen amb la nova realitat 
digital».

A més, ha remarcat que la ins-
trucció de les causes penals no 
hauria de prolongar-se més enllà 
d’un any. Actualment, els perío-
des de presó provisional poden ar-
ribar a l’any de forma ordinària 
i, en alguns casos, estendre’s fins 
als 16 mesos, una tercera pròrro-
ga que consideren que s’hauria 
d’eliminar. Segons han detallat, 
aquestes propostes ja han estat 
presentades a Molné i ara es co-
mençaran a traslladar als grups 
parlamentaris amb la voluntat 
que s’incorporin abans de la fi de 
legislatura. .

Això sí, ha assenyalat que en 
molts països que «són exemples 
de democràcies per a nosaltres» 
han fet un canvi profund, refe-
rint-se a la irrupció de l’extrema 
dreta, «i està en joc la llibertat dels 
advocats». En aquest sentit, ha as-
serit que el conveni, el qual ara 
haurà de ser ratificat per almenys 
vuit dels 46 països que conformen 
el Consell d’Europa, té el mèrit de 
posar fre a «possibles tendències 
autoritàries que puguin tenir al-
guns governs».

Bellera ha estat acompanyat 
per la degana del CADA, Sònia 
Baixench, i de l’advocat ja no exer-
cent Manuel Pujadas. «La profes-
sió és clau en la defensa de la justí-

Miquel Bellera

«Els estàndards del 
país a nivell democràtic 
són prou alts com per 
garantir l’existència dels 
drets dels advocats»

VICEDEGÀ DEL COL·LEGI D’ADVOCATS

cia, dels drets humans i de l’estat 
de dret», ha proferit precisament 
aquest darrer, incidint que els 
advocats «som un medi perquè 
aquests siguin respectats». «La 
por que tenim no és que ens pas-
si res a nosaltres, Andorra va molt 
bé. Però la involució de l’extrema 
dreta és un problema perquè els 
advocats som un pessic», ha com-
pletat.

DOS PROJECTES DE LLEI/ En següent 
terme, la degana del Col·legi d’Ad-
vocats d’Andorra ha exposat que 
han presentat dos projectes de 
llei. El primer d’ells pel que fa a 
la modificació del codi de proce-
diment penal, amb el qual dema-

6
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COOPERATIVA ANDORRANA DE TABACS, S.A.
(C.A.T.S.A.)

El sotasignat, Christian-G. PÉREZ, en la meva qualitat de President del Consell 
d’Administració de la societat  COOPERATIVA ANDORRANA DE TABACS S.A.,
per mitjà de la present,

CONVOCO

A tots els socis de la COOPERATIVA ANDORRANA DE TABACS, S.A. 
(C.A.T.S.A.) a la reunió de la Junta General Ordinària d’Accionistes que tindrà lloc 
a l’ANDORRA PARK HOTEL, carrer Les Canals 24, Andorra la Vella (al costat 
de la sortida del pàrquing de Pyrénées), el dilluns 9 de juny de 2025, a les 12
hores del matí –en primera convocatòria- i el dimarts 10 de juny de 2025, a les 12
hores del matí en segona convocatòria, sota el següent Ordre del Dia:

1. Examen i si escau, aprovació dels comptes anuals de l’exercici 2024.
2. Aplicació del resultat de l’exercici  2024.
3. Aprovació de la gestió social.
4. Nomenament Auditor de Comptes.
5. Informació sobre la situació financera de la societat al 30/04/2025.
6. Distribució de dividends a compte de l’exercici en curs i propers 

exercicis.
7. Remuneració al Consell d’Administració.
8. Venda edifici Catsa
9. Delegació de facultats.
10. Precs i preguntes.
11. Aprovació de l’acta.

Christian-G. PÉREZ
PRESIDENT DEL CONSELL D’ADMINISTRACIÓ

FORCES HIDROELÈCTRIQUES D’ANDORRA, S.A.
(F.H.A.S.A.)

JUNTA GENERAL ORDINÀRIA D’ACCIONISTES

El Consell d’Administració convoca a tots els socis de la societat FORCES 
HIDROELÈCTRIQUES D’ANDORRA, S.A. (F.H.A.S.A.), a la reunió de la Junta
General Ordinària d’Accionistes, que tindrà lloc a les oficines de la societat, 
carrer Pau Casals, núm. 10, 5è pis d’Andorra la Vella el dimarts 10 de juny de 
2025, a les 12:30 hores del matí -en primera convocatòria- i el dimecres 11 de 
juny de 2025, a les 12:30 hores del matí -en segona convocatòria-, sota el 
següent Ordre del Dia:

1. Examen i si escau, aprovació dels comptes anuals de l’exercici 2024.
2. Aplicació del resultat de l’exercici  2024.
3. Aprovació de la gestió social.
4. Nomenament d’un nou Consell d’Administració.
5. Delegació de facultats.
6. Precs i preguntes.
7. Aprovació de l’acta.

EL CONSELL D’ADMINISTRACIÓ

COOPERATIVA ANDORRANA DE TABACS, S.A.
(C.A.T.S.A.)

El sotasignat, Christian-G. PÉREZ, en la meva qualitat de President del Consell 
d’Administració de la societat  COOPERATIVA ANDORRANA DE TABACS S.A.,
per mitjà de la present,

CONVOCO

A tots els socis de la COOPERATIVA ANDORRANA DE TABACS, S.A. 
(C.A.T.S.A.) a la reunió de la Junta General Ordinària d’Accionistes que tindrà lloc 
a l’ANDORRA PARK HOTEL, carrer Les Canals 24, Andorra la Vella (al costat 
de la sortida del pàrquing de Pyrénées), el dilluns 9 de juny de 2025, a les 12
hores del matí –en primera convocatòria- i el dimarts 10 de juny de 2025, a les 12
hores del matí en segona convocatòria, sota el següent Ordre del Dia:

1. Examen i si escau, aprovació dels comptes anuals de l’exercici 2024.
2. Aplicació del resultat de l’exercici  2024.
3. Aprovació de la gestió social.
4. Nomenament Auditor de Comptes.
5. Informació sobre la situació financera de la societat al 30/04/2025.
6. Distribució de dividends a compte de l’exercici en curs i propers 

exercicis.
7. Remuneració al Consell d’Administració.
8. Venda edifici Catsa
9. Delegació de facultats.
10. Precs i preguntes.
11. Aprovació de l’acta.

Christian-G. PÉREZ
PRESIDENT DEL CONSELL D’ADMINISTRACIÓ

La manca de personal al centre 
penitenciari de la Comella pre-
ocupa els treballadors del recin-
te. El president del Sindicat Peni-
tenciari Andorrà (SPA), Sergi Tei-
xeira, denuncia que els recursos 
humans actuals són insuficients 
per garantir un funcionament 
adequat i reclama que s’aten-
guin les necessitats del col·lectiu. 
«Reclamem sempre més d’una 
quinzena d’efectius i mai arriba 
cap edicte tan ampli per cobrir 

Teixeira alerta de 
la manca actual de 
perfils especialitzats

El Sindicat 
Penitenciari 
reclama 15 efectius 
per a la Comella

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

ARXIU

Teixeira considera que l’informe del Raonador del ciutadà presenta una «visió parcial». les necessitats», ha assegurat en 
declaracions a EL PERIÒDIC. Se-
gons Teixeira, les convocatòries 
per cobrir vacants sovint no es 
completen: «Hi ha edictes per co-
brir places, però no s’omplen, i 
normalment són de dues o tres 
places com a màxim». En aquest 
sentit, considera que el proble-
ma no és puntual, sinó estructu-
ral, i apunta que el dèficit de pro-
fessionals afecta directament la 
qualitat del servei, tot i que ara 
es supleix amb hores extres. A 
banda del nombre d’efectius, el 
sindicat també reclama la incor-
poració de perfils especialitzats 
que permetin una atenció ade-
quada a la diversitat de casos. 

Pel que fa a les condicions del 
centre, Teixeira ha reconegut 
que l’edifici ha quedat obsolet. 

la Comella encara no s’ha asso-
lit del tot, el centre registra una 
ocupació d’entre el 65% i el 70%, 
segons dades del sindicat. Teixei-
ra ha admès que la població peni-
tenciària s’ha duplicat i que això 
genera situacions complicades: 
«Hi ha interns amb problemes de 
salut mental o amb patologies 
addictives que no tenim on ubi-
car i conviuen amb els detinguts 
normals». Pel que fa a l’informe 
recent del Raonador del Ciutadà, 
Xavier Cañada, qui denunciava 
les condicions dels reclusos, Tei-
xeira considera que el document 
presenta una visió parcial. «No 
està contraposat», diu, tot i en-
tendre les queixes dels interns. . 

LA XIFRA

65%
El centre penitenciari de la Comella 
registra una ocupació d’entre el 
65% o el 70%, segons el sindicat.

«L’edifici s’ha quedat petit», afir-
ma, afegint que «no només ne-
cessitem més cel·les per separar 
detinguts conflictius, també ca-
len més aules ocupacionals». A 
tall d’exemple, destaca que al-
guns mòduls s’han hagut de re-
convertir, com el de menors, el 
qual ara es destina a salut men-
tal i ocupa una superfície im-
portant. Tot i que la capacitat de 

RECLAMACIONS LABORALS
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La ministra de Presidència, 
Economia, Treball i Habitatge, 
Conxita Marsol, ha qüestionat 
aquest dimecres les xifres fetes 
públiques pel president de l’As-
sociació de Peruans a Andorra, 
Lorenzo Castillo, qui havia as-
segurat que més d’un miler de 
persones d’aquesta nacionali-
tat treballen al país sense per-
mís. «M’agradaria saber en què 
es basen per donar aquestes da-
des», ha afirmat la ministra, tot 
qualificant la xifra «d’agosara-
da» i assegurant que es tracta 
«d’elements no concretats».

Marsol ha recordat que, se-
gons el recompte oficial, actual-
ment hi ha menys de 2.000 ciu-
tadans de nacionalitat peruana 
a Andorra. En aquest sentit, ha 
defensat que no és plausible que 
la meitat es trobin en situació ir-
regular. Segons ha detallat, des 
de principi d’any la Policia ha 

ARXIU

En el que va de 2025, 
13 dels 384 casos han 
revelat irregularitats

Detectats 82 casos de treballadors 
en situació irregular durant el 2024

Riba manté la porta del pacte d’Estat oberta, 
però no per tractar temes puntuals de l’oposició

SITUACIÓ LABORAL IRREGULAR

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

dut a terme 384 controls per ve-
rificar la situació dels treballa-
dors estrangers, dels quals 13 
han finalitzat amb la detecció 
de persones treballant de mane-
ra irregular, xifra que represen-
ta un 3,3% dels casos analitzats. 

Pel que fa al conjunt de perso-
nes detectades en situació irre-
gular, Marsol ha informat que 

el 2024 s’han identificat 82 ca-
sos, mentre que el 2023 se’n van 
comptabilitzar 39. La ministra 
ha explicat que, un cop es com-
prova que una persona treballa 
sense permís, s’obre un expedi-
ent tant per al treballador com 
per a l’empresa, en cas que no 
s’hagi regularitzat la seva situ-
ació. .

CONSELL GENERAL

Riba, en una compareixença al Consell.

El secretari d’Estat per a les Re-
lacions amb la Unió Europea, 
Landry Riba, ha reiterat aquest 
dimecres que la porta del pac-
te d’Estat sobre l’Acord amb la 
Unió Europea continua oberta 
perquè Concòrdia s’hi pugui su-
mar «demà, la setmana vinent o 

ria «atípic» que un grup s’incor-
porés només per debatre un te-
ma concret i abandonés les ses-
sions un cop aquest s’hagués 
tractat. Pel que fa a l’estat de la 
regulació del referèndum, Riba 
ha informat que el text està molt 
avançat i que probablement no-
més caldran una o dues sessions 
més per poder-lo compartir amb 
tots els consellers generals. .

d’aquí a un mes». Així ho ha ma-
nifestat després de la reunió ce-
lebrada aquest matí, remarcant 
que qualsevol grup parlamenta-
ri serà benvingut.Tot i això, el se-
cretari d’Estat ha precisat que la 
incorporació al pacte no pot li-
mitar-se a qüestions puntuals. 
«El pacte té un ordre del dia i es 
discuteixen tots els punts», ha 
assegurat, tot advertint que se-

Des de principi d’any la Policia ha dut a terme 384 controls per verificar la situació dels treballadors estrangers.

EL PERCENTATGE

3,3%
La detecció de 13 irregularitats 
durant aquest 2025 representa un 
3,3% del total dels casos analitzats.

ACORD D’ASSOCIACIÓ
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Sumant 
esforç, totes i 

tots guanyem

Andona - Ciclistes
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/


Carine Montaner

«Critiquen la proposta de les 
cases modulars perquè parlen 
des del desconeixement»

PRESIDENTA DEL GRUP PARLAMENTARI D’ANDORRA ENDAVANT

EQUADOR DE L’ACTUAL LEGISLATURA

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ANDORRA LA VELLA

A mig mandat, Carine Monta-
ner, presidenta d’Andorra En-
davant, fa un balanç dur con-
tra el Govern i carrega especial-
ment contra la Llei Òmnibus, la 
qual titlla de «vergonya legisla-
tiva». En aquesta entrevista, po-
sa el focus en la crisi de l’habi-
tatge —amb crítiques al preu del 
parc públic i defensa de les cases 
modulars—, reclama una justí-
cia més àgil i independent, i exi-
geix posar ordre al SAAS i al sis-

Nacional Dijous, 22 de maig del 202510

tema d’ajudes socials. Montaner 
també adverteix dels riscos de 
l’Acord d’associació amb la UE, 
que —segons diu— pot fer tronto-
llar el model d’immigració i la se-
guretat jurídica del país.

—Ens trobem a la meitat de la le-
gislatura, pràcticament. Quin ba-
lanç fan des d’Andorra Endavant?
—El balanç és bastant caòtic. Te-
nim una Llei Òmnibus que no re-
sol res i, a més, ja s’ha trepitjat 
la propietat privada. Per a nosal-
tres, és la vergonya legislativa 
d’aquesta legislatura. Pel que fa a 

tot el tema del parc públic d’habi-
tatges, s’ha construït un parc pú-
blic a preu d’or. Quan comencem 
a fer càlculs, el cost és de 4.600 
euros per metre quadrat. El preu 
és molt elevat. El que s’ha fet és 
desenvolupar tot aquest projec-
te, però amb uns costos per sobre 
del mercat privat. Estem molt 
preocupats.

—Quines són les prioritats legis-
latives a grans trets de la forma-
ció?
—Per a nosaltres, dins del parc 
públic d’habitatge, el que dema-

nem al Govern és que els andor-
rans tinguin coberta la part d’ha-
bitatge. Per què? Perquè és fona-
mental. S’ha de procurar que els 
andorrans de classe mitjana si-
guin propietaris o que la classe 
andorrana treballadora dispo-
si de pisos de lloguer entre 300 i 
400 euros.

En segon terme, la justícia. Cal 
reformar totalment el sistema ju-
dicial perquè hi hagi una separa-
ció de poders real, així com cele-
ritat i eficàcia en la justícia. Per 
a nosaltres, això també és fona-
mental. També pensem que s’ha 
de fer una llei de responsabilitat 
política, que nosaltres, per la nos-
tra part, estem acabant i volem 
proposar. Al final d’aquest mes 
presentarem la llei. El nostre lle-
trat està polint els últims detalls.

—A qui haurien d’anar destina-
des les ajudes, segons el seu cri-
teri?
—Pensem que les ajudes han 
d’anar destinades als jubilats 
que han contribuït a fer créixer 
Andorra, a les famílies treballa-
dores, a les monoparentals, a les 
persones amb malalties i als jo-
ves que volen iniciar la seva vida 
laboral o continuar estudiant. 
Evidentment, cal oferir suport, 
però aquest ha d’estar basat en 
criteris de meritocràcia..

—Han proposat des d’Andorra 
Endavant les cases modulars. Per 
quin motiu concretament?
—Aquest tipus de construcció és 
molt ràpid d’executar i conside-
rablement més econòmic que el 
sistema prefabricat o que el for-
migó. I no ho dic només jo, ho 
afirmen els experts. S’ha criti-
cat aquest model de construcció 
modular amb arguments com 
que podria segmentar la pobla-
ció, crear guetos o fins i tot sem-
blar barris de barraques. Fa poc, 
fins i tot, es va publicar un titu-
lar que parlava de «cases conte-
nidors». El preu és més baix que 
les cases fabricades, que les cases 
de formigó, sobretot quan tenim 
un ‘boom’ de la construcció ara 
mateix, que tot és molt car, i és 
que hi ha més demanda que em-
preses que poden treballar. És a 

EL PERIÒDIC/M.A.

Visualitza l’entrevista al nostre canal de YouTube

https://www.youtube.com/watch?v=AM95K3GBjvw


«Cal refermar tot el 
sistema judicial perquè 
hi hagi una separació 
de poders real, així 
com celeritat i eficàcia»

alment mixt. Això no ens va sor-
prendre quan el Govern va adme-
tre posteriorment aquesta possi-
bilitat, ja que ho sabíem des del 
2019.

Vam organitzar una conferèn-
cia per presentar l’estudi, amb 
una assistència molt elevada, 
com en els actes del Govern. L’in-
forme conclou que molts dels fil-
tres econòmics que s’han plan-
tejat serien incompatibles amb 
la normativa europea. Pel que fa 
als antecedents penals, es podri-
en conservar només per a profes-
sions sensibles, com ja passa en 
altres països de la Unió Europea.

En aquest sentit, el senyor Le-
bré va posar el seu exemple: quan 
treballava per al govern francès, 
va haver de presentar els seus an-
tecedents penals, ja que era una 
professió sensible. Per a la resta 
de casos, només caldria una de-
claració jurada o una simple de-
claració. Si una persona reconeix 
haver estat a la presó, no se li pot 
denegar l’entrada, perquè la nor-
mativa europea estableix que tot-
hom té dret a una segona oportu-
nitat un cop ha complert la seva 
pena. .

a l’habitatge?

—Quin és el principal risc que li 
veuen a l’Acord d’associació?
—Nosaltres vam fer la feina. In-
icialment, jo estava sola al Con-
sell amb una dotació molt reduï-
da, que no em permetia contrac-
tar experts internacionals. Quan 
vam tenir un grup parlamenta-
ri, vam decidir contractar un ex-
pert de referència: el gabinet GI-
DA, amb Bruno Lebré al capda-
vant. El senyor Lebré va ser cap 
de gabinet de la Comissió Euro-
pea durant nou anys i acumula 
més de vint anys d’experiència a 
la institució.

El senyor Lebré és un ferm de-
fensor del projecte europeu, i li 
vam donar carta blanca per ela-
borar l’informe, perquè el nostre 
interès principal és el benestar 
i el futur d’Andorra. La seva pri-
mera valoració va ser que es trac-
ta d’un acord molt ampli, el més 
ampli que havia vist mai. De fet, 
tot i parlar-se d’un acord mixt, ell 
va considerar que anava més en-
llà de les competències pròpies 
de la Comissió Europea, per tant, 
tenia molts números de ser re-

dir, estem important mà d’obra 
de fora, perquè no donem l’abast 
a nivell del nombre de construc-
ció que hi ha en el país que s’ha 
d’acabar.

Ja veu, és el joc brut de la polí-
tica, com el PS que manté que vo-
lem fer viure la gent en conteni-
dors. Per favor, si jo aniria a una 
casa modular, cap problema. És 
per això que nosaltres inclús vam 
proposar, per exemple, que dife-
rents persones es puguin com-
prar una parcel·la, que cadascu-
na d’elles puguin posar la seva 
casa modular, perquè són cases 
molt modernes, molt maques, i 
això permetria a molta gent de 
comprar una casa amb el ter-
reny inclòs de la seva part, com 
una mini comunitat, i pagar 220, 
250.000 euros. És a dir, estarien 
molt millor que no pas en un pis.

El Govern ha de posar fil a l’agu-
lla i hem de tenir un parc públic 
d’habitatge, perquè el que no pot 
ser és bloquejar el mercat indefi-
nidament. Perquè al mercat pri-
vat, si no els desbloquegem, tin-
drem penúria a nivell dels pisos. 
I l’oferta pública no podrà, digu-
éssim, substituir l’oferta privada. 
I, per tant, hem de ser conscients 
que el 2027 s’ha de desbloquejar 
tot, que s’ha de fer una feina, hi 
ha dos anys per fer la feina i hem 
de tenir pisos a preu assequible, 
però assequible de veritat.

—En quin punt ha quedat la pro-
posta de construir aquestes cases 
modulars als terrenys de Grífols?
—Parlant amb polítics de llar-
ga trajectòria, comenten que els 
terrenys de Casa Rossell serien 
una opció excel·lent per a aquest 
propòsit. Què passa? Que actual-
ment aquests terrenys estan ce-
dits per al pasturatge de vaques. 
Per a nosaltres, el més impor-
tant són les persones. Cal donar 
una sortida al problema de l’ha-
bitatge i, per tant, considerem 
que aquests terrenys, per interès 
nacional, s’haurien de recondu-
ir. Les vaques poden pasturar en 
un altre indret. De fet, ja s’havia 
previst un canvi d’ubicació per al 
projecte de Grífols, amb motiu 
de la construcció del laboratori. 
Per què no es pot fer el mateix per 
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«Tenim avui dia una 
Llei Òmnibus que 
no resol res i, a més, 
ja s’ha trepitjat la 
propietat privada»

Visualitza l’entrevista al nostre canal de YouTube

https://www.youtube.com/watch?v=AM95K3GBjvw
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Durant el 2024, la Policia ha regis-
trat un total de 447 sancions per 
vulneracions de la llei de segure-
tat pública, xifra que representa 
una reducció del 48,6% respecte 
de l’any anterior. Aquest descens 
es tradueix també en un menor 
impacte econòmic: les multes 
han suposat enguany uns ingres-
sos de 50.840 euros, molt per so-
ta dels 103.348 euros recaptats el 
2023 amb 870 infraccions.

Les conductes més sanciona-
des han estat, un any més, el con-
sum de begudes alcohòliques en 
espais públics (137 sancions) i el 
consum o possessió de drogues al 
carrer (135). A més distància, amb 
92 casos, s’han registrat sancions 
per alteracions de l’ordre públic 
vinculades al soroll. Pel que fa al 
consum d’alcohol, la gran majo-
ria de les sancions (133) han es-
tat dirigides a persones majors 
d’edat, entre les quals hi ha 58 re-
sidents i 75 no residents. Només 
quatre dels casos han involucrat 

447 sancions en seguretat 
pública durant l’any 2024
La majoria d’infraccions són per consum d’alcohol i drogues en públic

SITUACIÓ LABORAL IRREGULAR EDUCACIÓ FINANCERA

POLICIA D’ANDORRA

L’evolució dels imports recaptats mostra una tendència a la baixa.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El bar de la Casa del Poble es 
reformarà per 212.710 euros

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El Comú d’Andorra la Vella ha 
formalitzat l’adjudicació defini-
tiva de les obres de reforma del 
bar de la Casa del Poble per un im-
port total de 212.710,66 euros. El 
projecte, licitat mitjançant un 
procediment d’urgència, ha es-
tat encomanat a l’empresa Side-
co SL, que disposarà d’un termi-

ni màxim de dos mesos per com-
pletar els treballs. L’actuació no 
només afectarà el bar, sinó que 
s’estendrà a diversos espais de 
l’edifici com la casa Pairal, els 
banys de la primera planta, la fa-
çana i la sala d’instal·lacions. Tal 
com va destacar la corporació co-
munal durant la convocatòria 
del concurs, l’objectiu és «reno-
var i optimitzar aquests espais 
per fer-los més funcionals, acces-

MILLORES EN LA INFRAESTRUCTURA
COMÚ D’ANDORRA LA VELLA

El bar de la Casa del Poble d’Andorra la Vella. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Creand Crèdit Andorrà i el 
Carnet Jove Andorra estrenen 
una sèrie de continguts d’edu-
cació financera a xarxes soci-
als adreçats a joves d’entre 18 
i 30 anys. Aquests continguts, 
que porten per títol #Finan-
cesSenseRotllos, volen for-
mar en hàbits financers a par-
tir de conceptes bàsics, alhora 
que sensibilitzen sobre la im-
portància de desenvolupar ca-
pacitats financeres des d’una 
edat primerenca. #Finances-
SenseRotllos és una sèrie de 
càpsules de vídeo amb un 
llenguatge clar, senzill amb 
Xavier Montané, de l’equip de 
Creand com a protagonista. .

Carnet Jove i 
Creand, junts 
per la formació 
financera

CREAND

Un instant de la gravació.

menors, tots ells residents. En re-
lació amb les drogues, 126 de les 
sancions han estat per a majors 
d’edat (75 residents i 51 no resi-
dents), mentre que els nou casos 
restants afectaven menors resi-
dents.

L’any amb una recaptació més 
alta va ser el 2021, amb 234.427 

euros. El 2022 es van ingressar 
150.180 euros, mentre que el 
2020 i el 2019 es van situar en 
187.500 i 82.020 euros respectiva-
ment. Amb els 50.840 euros regis-
trats aquest any, el 2024 es con-
verteix en el període amb menys 
ingressos per sancions dels úl-
tims sis anys. .

sibles i acollidors, tot respectant 
l’estructura principal de l’edifici 
i minimitzant l’impacte durant 
les obres». Pel que fa als detalls 

de la intervenció, es preveu la re-
distribució d’espais interiors, la 
substitució del mobiliari i dels 
acabats. .
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https://www.becrestaurant.com/home/
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El Govern ha informat aquest di-
mecres que les 44 persones que 
actualment esperen una plaça 
en règim de residència assistida 
al país estan totes degudament 
ateses a través de diferents recur-
sos socials i sanitaris. Així ho ha 
assegurat la ministra de Presi-
dència, Economia, Treball i Habi-
tatge, Conxita Marsol, durant la 
roda de premsa posterior al Con-
sell de Ministres. Aquestes perso-
nes, tot i estar pendents d’ingres-
sar en un centre residencial, re-
ben atenció mitjançant diverses 
fórmules alternatives. Segons el 
detall facilitat per la ministra, 
19 persones disposen de places 

La ministra Marsol anuncia cinc noves places concertades a Salita per a casos de dependència greu

Fins a 44 persones es troben en 
espera de residència assistida al país

CONSELL DE MINISTRES

EL PERIÒDIC 
ESCALDES-ENGORDANY

privades, nou de les quals reben 
una ajuda econòmica del Govern 
equivalent a una plaça concerta-
da. A més, nou persones són usu-
àries de centres de dia i onze re-
ben atenció domiciliària.

També es contemplen casos en 
què els usuaris es troben ingres-
sats en centres fora del país, en 
règim de respir, o al centre hos-
pitalari. «Podem dir que el siste-
ma actual dóna resposta a totes 
les demandes», ha defensat Mar-
sol, posant en relleu la combina-
ció de recursos públics i privats 
que permet atendre les necessi-
tats mentre s’espera una plaça 
definitiva.

En paral·lel, i amb l’objectiu de 
reforçar l’oferta pública, l’Exe-
cutiu ha aprovat l’ampliació del 

de 85 a 90. El cost anual d’aquest 
increment és de 72.493,80 euros.

En conjunt, el sistema sociosa-
nitari disposa de 270 places con-
certades, el que representa un 
71% de les 378 places totals als 
centres del país. Aquestes es re-
parteixen entre Salita (90 places), 
El Cedre (116), Sant Vicenç d’En-
clar (47), Clara Rabassa (4), i al-
tres recursos com centres de dia 
i serveis d’atenció domiciliària. 
Pel que fa a la tipologia d’aten-
ció, 65 places estan destinades a 
persones amb dependència greu 
i 20 a persones amb dependèn-
cia total. El cost que assumeix el 
Govern per cada nova plaça con-
certada amb Salita és de 1.208,23 
euros mensuals, corresponent a 
una part del cost total. .

ARXIU

La residència Salita, a Escaldes-Engordany

conveni amb la residència Salita 
per incorporar cinc noves places 
concertades, dirigides a perso-
nes amb dependència greu. Amb 
aquesta ampliació, les places 
concertades amb Salita passen 

Conxita Marsol

«L’atenció a la gent 
gran i en situació de 
dependència és una de 
les grans prioritats per 
a aquest executiu»

MINISTRA DE PRESIDÈNCIA



NacionalDijous, 22 de maig del 2025 15

Una nova línia de subvencions fi-
nança projectes d’igualtat de gè-
nere i prevenció de la violència 
masclista. En aquesta cinquena 
edició de la convocatòria, s’han 
destinat 69.151,69 euros a dot-

ze entitats andorranes amb l’ob-
jectiu de recolzar iniciatives que 
promoguin la igualtat d’oportu-
nitats entre dones i homes i fo-
mentin accions de sensibilització 
i prevenció. Els ajuts van adreçats 
tant a empreses com a associaci-
ons sense ànim de lucre i cobrei-
xen parcialment les despeses de-
rivades de l’organització i execu-
ció de les activitats presentades. 
Es tracta d’una eina de suport ins-
titucional per reforçar els projec-
tes que treballen per erradicar les 
desigualtats de gènere. .

Concedits prop de 70.000 
euros a projectes per a la 
igualtat de gènere
12 entitats del país 
reben subvencions 
per impulsar 
iniciatives d’equitat 
EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Convocat el concurs per cons-
truir un edifici d’habitatges de 
lloguer assequible a Santa Co-
loma. El nou immoble, situat al 
carrer del Cedre, constarà de 30 
pisos d’una, dues i tres habitaci-
ons, amb superfícies compreses 
entre 35 i 82 metres quadrats, 
repartits entre la primera i la si-
sena planta.

A la planta baixa s’habilitarà 
un espai que serà cedit al Comú 
d’Andorra la Vella, on es preveu 
ubicar la nova casa pairal del 
barri. El projecte, que preveu la 
finalització de les obres a princi-
pis del 2027, es construirà amb 
estructura de fusta i seguirà cri-
teris d’alta eficiència energèti-

L’edifici de la capital 
estarà enllestit a 
principis del 2027 

L’Executiu licita la construcció dels 30 
pisos de lloguer assequible del Cedre 

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ARXIU

L’edifici estarà enllestit a principis del 2027 i inclourà habitatges d’entre 35 i 82 m².

ca, en línia amb les promocions 
recents de lloguer assequible, 
com la segona fase dels pisos 
de l’avinguda del Pessebre a Es-
caldes-Engordany. El projecte 

s’emmarca en el conveni signat 
el novembre passat entre el Go-
vern i la corporació comunal, 
pel qual aquesta darrera cedeix 
l’ús d’una parcel·la al Cedre per 

un període de 40 anys. L’Execu-
tiu assumirà el cost de la cons-
trucció dels habitatges, mentre 
que el Comú es farà càrrec de 
l’actuació a la planta baixa. Tot 
i això, el concurs públic licitat 
inclou la totalitat de les obres, 
independentment de quin or-
ganisme n’assumeixi el finan-
çament. 

1,1 milions d’euros per 
millorar la xarxa viària

Nova seu de la UdA a 
l’antiga Fàbrica Reig

Quatre actuacions millora-
ran diversos trams de la xar-
xa viària amb un pressupost 
global superior a 1,1 milions 
d’euros. A Sant Julià de Lò-
ria, es preveu el reforç del ta-
lús de la rotonda d’Aixovall, 
amb un cost de 251.600 euros. 
A la vall del nord, es duran a 
terme tasques de consolida-
ció de talussos rocosos i millo-
ra del drenatge en dos punts: 
Anyós i el tram comprès entre 
el Serrat i el pont del Castellar. 
A Canillo, les obres es concen-
traran en un tram de 525 me-
tres a la carretera de Montaup, 
amb una inversió de 296.826 
euros. Els treballs han estat ad-
judicats a diferents empreses. 

L’Executiu ha obert el con-
curs per executar les obres de 
rehabilitació de l’antiga Fà-
brica Reig, a Sant Julià de Lò-
ria, amb l’objectiu d’adaptar 
l’edifici per acollir nous es-
pais de la Universitat d’Andor-
ra. El projecte inclou tanca-
ments interiors, noves instal-
lacions, un ascensor, i millores 
d’eficiència energètica, apro-
fitant l’estructura actual. 
Les instal·lacions, previstes per 
al curs 2027-2028, comptaran 
amb aules, una aula magna, 
espais administratius i zones 
per a estudiants. El contracte 
de lloguer, signat el gener del 
2023, té una durada de 35 anys 
prorrogables.

El Cedre és el segon 
terreny que el Comú 
d’Andorra la Vella 
cedeix per habitatge 
assequible

Finalment, segons ha avançat 
la ministra de Presidència, Eco-
nomia, Treball i Habitatge, Con-
xita Marsol, la setmana vinent 
es formalitzarà l’acord amb la 
Massana per a la cessió d’un 
terreny davant la caserna dels 
Bombers. .
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El Comú de Canillo ha aprovat un 
conjunt ampli de mesures desti-
nades a reforçar el desenvolupa-
ment sostenible de la parròquia. 
La sessió del Consell, celebrada 
avui, ha servit per donar llum 
verda al projecte de remodelació 
de l’edifici del telecabina, adjudi-
cat per un import de 118.450,74 
euros. L’actuació té com a fina-
litat millorar l’experiència dels 
visitants i reforçar l’atractiu tu-
rístic de la zona, amb una aposta 
clara per ampliar i potenciar l’ac-
tivitat comercial.

El projecte preveu actuar en 
diverses plantes de l’edifici per 
tal de guanyar espai útil, amb la 
voluntat de disposar, un cop fi-
nalitzades les obres, de prop de 
900 m² destinats a usos comer-
cials, incloent-hi noves botigues 
i un establiment de restauració 
amb accés des de l’interior i l’ex-
terior. Es contempla, d’entrada, 
l’habilitació d’almenys dues no-
ves botigues i un espai de restau-
ració. Fins que la reforma estigui 
completada, altrament, es pre-
veu mantenir provisionalment 
els contractes actuals de lloguer, 
garantint així la continuïtat del 
servei i una transició ordenada 
cap al nou model de gestió.

Aquesta reorganització per-
metrà també reubicar serveis 
comunals actualment allotjats 
en espais limitats, millorant ai-
xí les condicions de treball del 

personal i l’eficiència operativa 
de l’edifici. Es preveu que els tre-
balls es puguin iniciar a la tar-
dor i estiguin enllestits al llarg 
de l’any vinent. Paral·lelament, 
el Comú té la intenció de reno-
var el model de gestió dels lo-
cals, amb la convocatòria d’un 
nou procés d’adjudicació un cop 
completada la reforma, per tal 
de garantir una ocupació òpti-
ma i generar un retorn econò-
mic per a la corporació.

XARXES SEPARATIVA D’AIGÜES / Per al-
tra banda, la sessió de Comú ha 
aprovat també l’adjudicació per 
a la construcció de la xarxa sepa-
rativa d’aigües al centre del po-
ble de Ransol per un import de 
299.952,15 euros. El projecte pre-
veu la separació de les aigües plu-
vials i residuals, així com la instal-
lació simultània de la xarxa de 
calor de FEDA Ecoterm. El conse-
ller Sebastià Plaza ha subratllat 
que la intervenció «millorarà la 
gestió del sanejament i reduirà 
la contaminació de les aigües». 
També es renovaran voreres i pa-
viments en els trams afectats.

HORTS SOCIALS / Un altre dels punts 
rellevants tractats avui ha sigut 
la creació d’uns nous horts soci-
als adreçats a residents d’entre 
18 i 65 anys, que disposin d’un 
mínim de dos anys de residència 
i no tinguin deutes amb el Comú. 
El projecte s’ubica en una parcel-
la de 1.700 m² i permetrà posar 
a disposició un total de 20 horts. 

ARXIU

Nous espais 
comercials per 
a l’edifici del 
telecabina
La corporació adjudica també la nova xarxa 
separativa d’aigües al centre de Ransol

CONSELL DE COMÚ DE CANILLO

Cada parcel·la tindrà un màxim 
de 50 m² i estarà equipada amb 
caseta i cobert per guardar eines. 
La iniciativa ha generat ja una 
resposta molt positiva per part de 
la ciutadania, amb més de tren-
ta sol·licituds rebudes. A més, el 
mateix espai inclourà una zona 
complementària per a l’ús d’ani-
mals de companyia, contribuint 
a fer-ne un entorn de convivència 
i vida saludable al servei del con-
junt de la població.

ENLLUMENAT PÚBLIC / Finalment, 
una altra adjudicació aprova-
da és la del servei de manteni-
ment de l’enllumenat públic per 
un import total de 120.000 eu-
ros: 80.000 euros es destinaran 
a inversions i 40.000 al manteni-
ment. El projecte incorpora tec-
nologia LED de baix consum i sis-
temes intel·ligents de regulació 
de la llum segons la franja horà-
ria o l’activitat a la via pública. .

El Comú de Canillo impulsa la reforma del telecabina amb nous espais comercials.

CATARINA KOHLER PACINO
ESCALDES-ENGORDANY

El cost de la 
remodelació s’ha taxat 
en prop de 118.500 
euros, amb la finalitat 
de reforçar el turisme

Altres aprovacions 
de la sessió han sigut 
uns nous horts socials 
i el manteniment de 
l’enllumenat públic
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https://vangoandorra.com/
https://vangoandorra.com/
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

MÓN VETERINARI
HOSPITAL VETERINARI

Busquem
Auxiliar Tècnica Veterinària a
l’Hospital Món Veterinari

Requisits: 

· Permís de treball
· Incorporació immediata
· Interessats enviar CV a
 hospital.monveterinari@anicura.ad

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
https://www.anicura.es/clinicas/monveterinari-hospital-veterinari/
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Esports

Mònica Doria

«Els Jocs ja són 
passat al meu cap.
Volia fer el màxim 
en aquesta prova»

PIRAGÜISTA

CREAND

POL FORCADA // PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

ENTREVISTA

Torna al Principat més contenta 
que ningú després d’haver-se pen-
jat la medalla d’or en imposar-se 
al canal olímpic parisenc de Vai-
res-sur-Marne i proclamar-se així 
campiona d’Europa en la modali-
tat de canoa (C1). Així ha comen-
çat el mes de maig per a una Do-
ria que somia en gran i ho fa sin-
cerant que espera atraure alguna 
medalla més a les copes del Món 
i al Mundial com a escenari final. 
Se sent preparada, motivada i llu-
int un to físic idoni per encarar el 
nou cicle olímpic.

—Abans de tot, ve d’un podi a Aus-
tràlia, un altre a la Copa Pirineus i 
ara un or europeu. Era aquest l’ini-
ci de temporada que esperava?
—No li puc mentir, em sento 
molt i molt orgullosa. Treure una 
medalla d’or en aquesta primera 
prova internacional del Campio-
nat d’Europa ens deixa molt satis-
fets a tot l’equip.

—Li ha fet oblidar aquest èxit el 
mal sabor de boca de no sortir 

«Encara que no hagués 
vençut a l’europeu, crec 
que continuaria igual de 
motivada per a les cites 
següents i pel Mundial»

amb cap medalla l’estiu passat?
—En certa manera li puc dir que 
sí, perquè m’ha deixat molt con-
tenta i reforçada aquesta última 
victòria. Vaig aconseguir efectuar 
la baixada que desitjava, però sí 
que és veritat que no tenia al cap 
mentre remava l’espineta clava-
da dels Jocs. Teníem com a equip 
tancat aquell calaix i només em 
centrava en el Campionat d’Eu-
ropa, en la baixada a la semifinal 
i després en complir a la final.

—Aquest inici li convida a pensar 
en gran. Fins a on aspira Doria arri-
bar en aquesta temporada?
—Realment crec que encara que 
no hagués vençut a l’europeu ha-
gués continuat aspirant a con-
quistar alguna medalla a les co-
pes del Món i al mundial d’Aus-
tràlia, ja que el nivell que estem és 
alt. Amb aquesta darrera posada 
en escena ens dona ganes de con-
tinuar en la bona línia i sumar 
més èxits per a l’equip.

—El seu entrenador remarca que 
vol veure-la al podi en el Mundial. 
Queda encara temps, però es veu 
amb possibilitats?

—I tant, perquè la nostra feina 
serà continuar marcant bons re-
sultats per intentar acabar entre 
les tres primeres en aquesta últi-
ma competició. Veurem si es pot, 
quan arribi el dia serà el moment 
de demostrar-ho, però arribarem 
amb els deures fets i amb opcions.

—Sobre això, el canal australià 
de Penrith entenc que és diferent 
d’aquest últim de París, però el 
veuria així més exigent?
—Sí, certament són diferents, pe-
rò el que li puc dir és que el del 
Mundial és un canal físicament 
demandant, per tant els seus mo-
viments d’aigua són potents i és 
una prova de resistència dur a ter-
me la seva baixada. Cada un dels 

escenaris computa aspectes dife-
rents i això et demana una adap-
tabilitat incontestable. La pre-
temporada que hem dut a terme 
allà, de dos mesos de duració, ens 
ha permès conèixer el seu traçat 
i tenir una mica més de rodatge.

—Deixant en el passat els Jocs de 
París, té la vista posada a Los An-
geles 2028.
—Estem en 2025, queda molt de 
temps per això, però toquem de 
peus a terra i anem pas a pas i any 
a any. Sí que és cert que hem ence-
tat un nou cicle olímpic amb vis-
tes del 2028, però els objectius ara 
mateix passen d’anar competició 
a competició i donar el nostre mà-
xim en cadascuna d’elles.

—Vista la seva darrera actuació, 
sent que està al màxim nivell?
—No li nego que estar en aquest 
nivell era un dels nostres objec-
tius. Sento que hem fet molt bé 
la feina i sé que estic a un bon ni-
vell. .

WWW.
llegeix l’entrevista 
completa clicant aquí

https://elperiodic.ad/entrevista/monica-doria/
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La 42a edició de la Travessa d’En-
camp, organitzada per OTSO 
Sport i considerada la cursa de 
muntanya més antiga d’Andor-
ra, ha estat presentada aquest 
dimecres amb una xifra rècord 
d’inscripcions: 1.515 corredors. 
Aquest volum de participants 
confirma la consolidació defini-
tiva de la prova dins el calendari 
esportiu del país. «El primer any 
que vam assumir l’organització 
hi havia 300 inscrits, i ara hem 
superat els 1.500. No es tracta de 
créixer desmesuradament, sinó 
de forma sostinguda», ha expli-
cat el director d’OTSO Sport, Jor-
di Solé. Des del Comú d’Encamp, 
el conseller d’Esports i Reactiva-
ció Econòmica, Nino Marot, ha 
afegit que «cada any millorem la 
prova, i això es reflecteix en la se-
va projecció internacional».

Una de les principals novetats 
d’enguany és la incorporació de 
dues noves curses: la vertical de 
dos quilòmetres i una prova in-
fantil urbana de 0,91 km, adre-
çada a infants de 6 a 11 anys. Tot 
i que aquestes categories no han 
assolit el nombre de participants 
esperat, l’organització confia en 
el seu creixement futur. «És pro-
bable que el missatge no hagi ar-
ribat correctament. Ens vam cen-
trar en les escoles de la parròquia 
i de cara a l’any vinent amplia-
rem la comunicació a tot el país, 
incloent-hi les famílies dels parti-
cipants», ha detallat Solé.

Pel que fa a la cursa vertical, en-
guany ha obtingut l’homologa-
ció de la Federació Internacional 
d’Esquí de Muntanya (ISMF), cosa 
que permetrà la seva inclusió en 

La cursa de muntanya 
incorpora enguany 
una marxa per a infants

La 42a Travessa d’Encamp assoleix una 
nova plusmarca amb 1.515 corredors

ÈXIT DE PARTICIPACIÓ

COMÚ D’ENCAMP

Les autoritats amb la nova samarreta de la 42a edició de l’OTSO Travessa d’Encamp dissenyada per Kukuxumusu.

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

un augment significatiu de par-
ticipants», ha indicat Solé. Tot i 
les previsions meteorològiques 
favorables, els recorreguts de les 
tres curses més llargues s’han mo-
dificat a causa de la presència de 
neu. «Protecció Civil ens ha reco-
manat no accedir als refugis de 
l’Illa i d’Ensagents, i hem preferit 
no arriscar-nos per evitar situaci-
ons de risc», afegeix.

Pel que fa a la dotació econò-
mica, es mantenen els premis en 
metàl·lic per a les tres distàncies 
principals: 750 euros pel primer 
classificat, 500 euros pel segon i 
250 euros pel tercer. Tots els par-
ticipants rebran una samarreta 
i uns mitjons oficials dissenyats 
per la marca navarresa Kukuxu-
musu. «És un disseny diferent, 
però ens sembla que ha quedat 
molt atractiu», ha dit el director 
d’OTSO Sport. Els infants també 
rebran una medalla i productes 
promocionals, així com la instal-
lació d’un punt de venda de mar-
xandatge de la marca. .

di Torres, «el 94% dels inscrits de 
l’any passat van pernoctar al país 
amb una mitjana de 3,3 acompa-
nyants per persona i una despesa 
de 100 euros per dia. Això va gene-
rar un retorn econòmic estimat 
entre 350.000 i 400.000 euros». En 
aquest sentit, l’organització man-
té les dates per al 2025 entre el 23 i 
el 25 de maig, una època conside-
rada «idònia per afavorir la deses-
tacionalització turística».

El programa manté així les dis-
tàncies de 7, 12, 21, 42 i 48 quilò-
metres, però elimina la de 126 
quilòmetres per concentrar es-
forços en les curses amb més de-
manda. «Ens centrem en les de 21, 
42 i 84 km, que han experimentat 

el calendari internacional l’any 
vinent. «Esperem una afluència 
de corredors internacionals, es-
pecialment d’Espanya, França 
i Itàlia», ha afirmat el director 
d’OTSO Sport.

A més d’un augment global 
d’inscripcions, també destaca 
la diversificació de la procedèn-
cia dels participants. La naciona-
litat espanyola continua sent la 
més representada amb un 61,8% 
del total, seguida de la francesa 
(19,5%), l’andorrana (10,9%), la 
italiana (0,7%) i altres naciona-
litats (4,2%). Aquest increment 
també té un impacte directe en 
l’economia local. Segons el mi-
nistre de Turisme i Comerç, Jor-

LA CONSOLIDACIÓ MÉS INTERNACIONAL

GAIREBÉ 62% 400.000
Són el nombre d’inscrits espanyols 
que, un any més, continuen sent la 
procedència més nombrosa. 

És el valor monetari que van aportar 
a l’economia encampadana els 
participants estrangers l’any 2024.
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Una premissa que no 
implica rotacions, sinó 
una victòria necessària

‘Beto’ sostreu que el duel davant la 
Cultural servirà d’assaig per a play-off

PRIMERA FEDERACIÓ

AUTOMOBILISME

@FCANDORRA

‘Beto’ Company, passejant per la banqueta de l’Estadi Nacional.

Després del cop dur contra el Ses-
tao, el qual l’ha privat de qualse-
vol opció d’ascens directe, l’FC 
Andorra afronta el darrer duel 
de la fase regular com un assaig 
per a play-off. Serà aquest dissab-
te (19.00 hores) precisament con-
tra el líder, la Cultural Leonesa, 
qui sí que es juga accedir al futbol 
professional per la porta gran. 
«Serà totalment un assaig [no no-
més pel rival], també per l’ambi-
ent que ens trobarem», ha esmen-
tat aquest matí el tècnic dels tri-
color, ‘Beto’ Company, asserint 
que el partit «va de provar-nos a 
nosaltres mateixos, de saber què 
som capaços de fer».

«Ens fa mal la derrota, no ens la 
traurem mai perquè teníem mol-
tes esperances d’arribar a l’últi-
ma jornada amb alguna opció 
d’ascens directe». Aquesta ha es-

POL FORCADA // PARIS MAMEGHANI
ESCALDES - ENGORDANY

rà dissabte «un equip de garan-
ties». Per això, el duel no servirà 
per fer rotacions, sinó com a  pro-
va final abans del play-off. .

El Principat, ara als òrgans de 
govern de mobilitat de la Fia
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

L’Automòbil Club d’Andorra 
(ACA CLUB) ha accedit, per pri-
mera vegada, al World Council 
for Automobile Mobility and Tou-
rism (WCAMT) i al Management 
Council de la Regió I de la Federa-
ció Internacional de l’Automòbil 
(FIA), dues plataformes estratègi-
ques de debat i presa de decisions 
pel que fa al futur de la mobilitat. 

«Es tracta d’un pas històric que 
reforça el posicionament inter-
nacional de l’ACA i que, alhora, 
consolida la presència d’Andorra 
en els espais on es defineixen les 
polítiques globals de mobilitat, 
de turisme i d’innovació», han ci-
tat des de l’ens.

Entrant al detall, el WCAMT 
té com a missió definir les políti-
ques i les estratègies globals per 
fomentar una mobilitat segura, 
sostenible, inclusiva i digitalitza-

FIA

El president de la FIA i el de la Regió I de la mateixa federació.

tat la valoració de Company en-
vers el darrer duel dels seus. Ha 
fet èmfasi en aquest sentit que 
«tenim una plantilla intel·ligent 
i madura», i que al vestidor tot-
hom té molt clar «d’on venim i 
que som a temps de fer moltes co-
ses». Això sí, per la via llarga, i du-
ra, el play-off.

«Estem centrats en aquest úl-
tim partit perquè a nosaltres ens 
representa la possibilitat de que-
dar tercers i, quan això passi, ens 
focalitzarem en el play-off», un 
missatge segur, i amb un únic de-
sig: «Arribar en les millors con-
dicions possibles per al primer 
partit del play-off». Això compu-
ta un aspecte molt evident, que 
ell mateix ha indicat, perquè en 
aquest encontre davant la Cultu-
ral «tampoc es prendran riscos 
innecessaris» que posin en perill 
el bon estat de la plantilla per a 
l’eliminatòria d’ascens.

Sobre això últim, ‘Beto’ ha vol-
gut matisar davant la premsa 
que «s’anirà a Lleó pensant a gua-
nyar, però que això no impliqui 
llençar-nos pedres sobre la nos-
tra teulada i arriscar a jugadors 
amb molèsties». No obstant ai-

xò, i per a qui tingui dubtes so-
bre una possible alineació amb 
suplents, el míster de l’FC Andor-
ra ha especificat que es presenta-

da, amb una visió a llarg termini. 
Està integrat per representants 
amb dret propi i membres elec-
tes procedents dels clubs d’arreu 

el món. Així doncs, en la legisla-
tura actual (2025-2029), el Princi-
pat ha estat escollit per a partici-
par-hi amb David Fraissinet. .
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el Periòdic Newsel Periòdic News

«A moment of transition». This 
is how the president of the An-
dorran Association Against 
Cancer (Assandca), Josep Sara-
via, defines today the incorpo-
ration of an oncologist Josep Sa-
baté to the Nostra Senyora de 
Meritxell Hospital, news that 
we learned about just this mor-
ning in May. The specialist will 
be responsible for treating bre-
ast cancer cases in our country 
twice a week, just as the breast 

The leader of Assandca stresses that coming to the Principality twice a week is «insufficient»

EL PERIÒDIC

General view of the Nostra Senyora de Meritxell Hospital.

PARIS MAMEGHANI / LAURA GÓMEZ
ESCALDES-ENGORDANY

pathology surgeon, Martín Es-
pinosa, has been doing since 
last January. «They are restruc-
turing the entry of this new ex-
pert and Dr. Espinosa has al-
ready begun to undertake the 
first operations,» the head of As-
sandca told EL PERIÒDIC about 
the current evolution of breast 
treatment. 

Another point of understan-
ding, expressed sincerely and 
celebrated by the head of the en-
tity, is that «theoretically» As-
sandca’s relationship with the 
Andorran Primary Care Service 

(SAAS) has improved, thus reve-
aling that greater collaborati-
on has been carried out betwe-
en both services and that there 
is a «vote of confidence» on the 
part of the association with its 
leaders. 

The entry of Dr. Sabaté «co-
vers all the specialties» that Dr. 
Espinosa does not have, since 
he is only a surgeon, recalls Sa-
ravia, but that the disadvanta-
ge is in his availability because 
«when there are cases to be tre-
ated during a public holiday or 
vacation, we do not have them 
because they are not there.» 

An “empty space” for which 
the president of Assandca on-
ly sees one possible remedy: in-
corporating more oncologists 
from the country, despite war-
ning of its difficulty. “If we want 
to provide a better service, they 
should be from Andorra or, at 
least, have their residence he-
re,” said the spokesperson for 
the entity, who criticized that 
going to the country twice a we-
ek is “completely insufficient, 
since cancer patients do not ha-
ve time to wait” and that in this 
way “there is a very significant 
workload for other doctors.” 

Finally, and reviewing the 
state of technological advances 
against breast cancer, the lea-
der believes that the fact that 
they can now be operated on in 
the Principality “is a very rele-
vant advance, don’t misunders-
tand me, but we still have a long 
way to go until we have an opti-
mal situation for patients.” .

Saravia celebrates the arrival of a new 
oncologist in the country, but with doubts

RESPONSE FROM ASSANDCA

Medical oncology specialist 
Josep Sabaté will visit two 
days a week

33  D o c to r  Jos e p  Sab té,  a 
specialist in medical oncology, 
will take breast cancer cases 
to the oncology unit  of  the 
Nostra Senyora de Merit xell 
Hospital and will visit External 
Consultations for two days a 
week. It should be remembered 
that his incorporation comes after 
that of Martín Espinosa, a breast 
pathology surgeon.
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Promoting a portal to promo-
te generational succession in 
small businesses is the proposal 
highlighted by the municipaliti-
es, as announced by the consuls 
general of La Massana and Ordi-
no, Eva Sansa and Maria del Mar 
Coma, after the meeting of con-
suls held this Tuesday morning 
in Ordino.

This is a project proposed by 
the capital’s entity that aims to 
support generational change 
in businesses that will close in 
the short term, due to early re-
tirement, and so that there are 
no empty premises left within 
the commercial fabric. Therefo-
re, work will begin soon, in prin-
ciple this month, between the 
Chamber of Commerce and An-
dorra Business, with the support 
of technicians from each muni-
cipal corporation, to launch a 
portal similar to that of Reem-
presa, a marketplace for buying 
and selling small and medium-
sized businesses in Catalonia.

The corporations are looking to launch a project similar to that of ‘Reempresa’, located in Catalonia

COMÚ D’ORDINO

A moment from the meeting of consuls held this Tuesday in the Ordino Municipality.

POL FORCADA QUEVEDO
ORDINO

parish.  There is currently no ti-
metable, although Coma has in-
dicated that work is being done 
to know the «times and know 
what budget should be alloca-
ted». A budget that each corpo-
ration will contribute based on 
its volume of trade. In this sense, 
the Ordino mayor has explained 
that the advice will not be com-
pletely free for businesses, but 
that each will make a contribu-
tion and the rest will be borne by 
the trader. .

LOCAL TRADE

The municipalities will promote a portal to 
facilitate generational succession

EVA SANSA

MARIA DEL MAR COMA

«Sometimes closing one of 
these businesses can be a 
big deal and what we want is 
much easier management»

«We are working to know 
the times and know exactly 
what budget should be 
allocated»

CONSUL MAYOR OF LA MASSANA

CONSUL MAYOR OF ORDINO

«There is a concern for long-
standing businesses, in which at 
one point or another they have to 
retire and they don’t know how 
to transfer it. Sometimes closing 
one of these businesses can be a 
big deal, and what we want is to 
make management much easi-
er,» commented Sansa, pointing 
out that the case of Reempresa 
«maybe would be the example 
to follow.» Before publishing an 
advertisement on the aforemen-
tioned portal, however, Andor-
ra Business will hire a series of 
professionals to advise busines-
ses with a financial study to la-

ter make the decision to transfer 
the premises, or the business it-
self, or to close permanently. 

The platform will also offer de-
tailed information on available 
businesses, and aims to functi-
on as a meeting point between 
businesses that want to transfer 
their activity and new entrepre-
neurs looking to establish them-
selves. Each corporation will de-
signate a technician to partici-
pate in the development and 
design of the project, in coordi-
nation with the Chamber and 
Andorra Business, to adapt the 
initiative to the reality of each 

https://www.immo-laportella.com/
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https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8
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France 
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Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu
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Principat
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dijous 22
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Divendres 23
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 24
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 25
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

09:30
Sessió de Consell General

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
La Clau, amb David Domingo

21:45
Sessió de Consell General

23:45
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

01:00
Àrea Andorra Difusió

Sessió de Consell General09.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


ALGAR EDITORIAL

«El ciutadà corrent pensa 
que el psicòpata només 
existeix al cinema o la 
televisió, la qual cosa el 
fa vulnerable quan es 
troba amb ells»
Vicente Garrido

VALORACIÓ

RESUM

Es va publicar una primera 
edició l’any 2003, i es tracta del 
primer llibre escrit en llengua 
espanyola que presenta de 
manera clara i exhaustiva la 
personalitat del psicòpata a la 
societat actual. Així, s’arriben 
a sentir emocions enfrontades 
tractant aspectes com l’art, la 
família, els negocis, la política o 
el crim de la mà del psicòpata: 
sorpresa, de vegades 
admiració, moltes altres horror, 
però sempre consternació 
davant dels seus actes.

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

El psicòpata

Vicente Garrido

CientoCuarenta

2016

Crònica negra

320

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal
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https://pompesfunebresdelesvalls.com/

	001
	002
	003
	004_005
	006
	007
	008
	009
	010_011
	012
	013
	014_015
	016
	017
	018
	019
	020
	021
	022
	023
	024_025
	026_027
	028

